

# Sri Matriniketan Ashram

## Report -2021

ON THE OCCASION OF ITS 18<sup>TH</sup> FOUNDATION  
DAY FUNCTION, 01.02.2021



“Sometimes, for a second, I see the Secret; there is an opening, and again it closes. Then once again it is unveiled for a second and I come to know a little more. Yesterday the Secret was there completely clear, wide open. But it’s not something that can be explained: words are silly, it must be experienced.

*Sri Aurobindo* speaks of this Secret almost everywhere, especially in his *Essays on the Gita*. He tells us that in *the Gita* itself one gets glimpses of this thing which is beyond the Impersonal, beyond even the Personal behind the Impersonal, beyond the Transcendent.

Well, I saw this Secret – I saw that the Supreme only becomes perfect in terrestrial matter, on earth.”<sup>1</sup>

**The Mother**  
April 26, 1960

Edited by S.A. Maa Krishna,  
Sri Matriniketan Ashram Sri Aurobindo Centre,  
Managed by The Mother’s International Centre Trust,  
Regd.No-146/24.11.97. Vill: Ramachandrapur, PO: Kukudakhandi-761100,  
Via: Brahmapur, Dist: Ganjam, State: Odisha, India  
<https://www.srimatriniketanashram.com/education>

# Sri Matriniketan Ashram Report-2021

“Its (*The Gita's*) influence is not merely philosophic or academic but immediate and living, an influence both for thought and action, and its ideas are actually at work as a powerful shaping factor in the revival and **renewal of a nation and a culture.**”<sup>2</sup>

Sri Aurobindo

Due to the presence of Pandemic, it has been decided to transform *Ashram's* Foundation day function into three days *Yoga Sadhana* camp, starting from 1<sup>st</sup> February evening to 3<sup>rd</sup> February evening so that no concession is made to its objective of descent of Divine Force accumulated through few human aspirations.

In this camp the Eighteen Questions raised by *Arjuna* in the war field of *Kurukshetra* will be concentrated in addition to the brief summary on the E-Kindle-book '*The Bhagavad Gita and Integral Yoga*' released now on the occasion of *The Mother's* 143<sup>rd</sup> Birth Anniversary, 21.02.2021. This report contains eighteen questions raised while retracing a path of integral Yoga.

1: Lord, Thou hast chosen *Arjuna* as fit instrument to receive Thy Supreme Knowledge as he was having faith, towards Thy personal Divine manifestation and he was having no carping, *asuya*, towards the brother souls, *Vibhutis*, who were ahead of him in Consciousness. So, for pursuing integral Yoga what additional fitness are necessary?

2: The Lord proposes *Arjuna* to begin Yoga with double sincerity, *dvidha nistha*,<sup>3</sup> that of pursuing *Karma* and *Jnana Yoga* simultaneously. Integral Yoga proposes that this stand will reduce the possibility of Spiritual fall<sup>4</sup> and further insists how can one develop quadruple sincerity or integral sincerity.

3: How *Karma*, *Jnana* and *Bhakti Yoga* can be entirely reconciled? Before reconciling the triple Yoga, both the doctrines propose to reconcile *Karma* and *Jnana*, *Jnana* and *Bhakti* and *Bhakti* and *Karma Yoga* by activation Divine Will, Knowledge and Love.

4: The Lord explains to *Arjuna* the Nature and limitations of three modes of nature, *gunas*. He proposes a new method<sup>5</sup> to liberate one from the bondage of three *gunas* from whose limiting influence even the *Vibhutis* are not free.<sup>6</sup> Integral Yoga recognises three *gunas* as three dwarves and triple golden chain and to liberate an individual from their influence is even a difficult task<sup>7</sup> for Supramental man.

5: *The Gita* narrates adequately the 24 Nature and hierarchy of *Apara Prakriti*. Now how can we know adequately the nature and hierarchy of *Para Prakriti*?

6: *The Gita* hints of transformation of nature, *prakritijairmuktam*<sup>6</sup> but does not explain it elaborately. How and by what steps the most difficult transformation can be affected?

7: *The Gita* describes adequately the nature of undivine work of three *gunas*. How can we know adequately the nature and hierarchy of Divine Work?

8: How can the works of all lives become transaction between Soul and Nature or transaction between tenfold Selves and tenfold Sheaths, *Koshas*?

9: How the gulf between them can be bridged by movement of Consciousness? The most crucial gulf is identified as the border of Subconscient and Inconscient Sheath where *Savitri* lost *Satyavan* for a brief period while journeying along with *Death*. Due to this gulf, ‘Her eyes had lost their luminous *Satyavan*<sup>8</sup> or ‘The soul of the beloved now seen no more.’<sup>9</sup>

10: The Lord has hinted about the immortality of the Soul. How can this immortality of Soul of this life be extended to the immortality of Nature in all life?

11: How can one know that *Bhakti*, which is identified as the greatest element of Yoga and how can it be offered to the external *Avatara*? The activation of *Purushottama* Consciousness through integral *Bhakti* is greater than mutable and immutable Self.

12: What is the last secret of Soul’s perfection? How can we unite with Thee integrally, *samagram mam*,<sup>10</sup> in all life, *sarvesu kalesu yogayukto*?<sup>11</sup>

13: *The Gita* hints that all manifestation, *sthabarajangamam*,<sup>12</sup> is the outcome of the union between Spirit, *Kshetrajna*, and Matter, *Kshetra*. This theory of Divine manifestation is extended in integral Yoga as union between ten-fold Selves and ten-fold respective Sheaths, *Koshas*. How these ten-fold Selves dynamise?

14: How can the Spirit possess the Matter? Or how the true relation between triple web of physical-vital, mental and Spiritual can be established?

15: *The Gita* identifies *Akshara Purusha*/Spiritual Being greater and more powerful than the *Kshara Purusha*/Psychic Being and *Uttama Purusha*/Supramental being as more powerful and more perfect than the *Akshara Purusha*/Spiritual Being and a traditional Seeker prefers to live in Supramental Centre as a passage for final extinction in *Param Dham*. Integral Yoga gives more importance to Psychic being in the heart centre and concentrates to perfect it by its Spiritualisation and Supramentalisation and a Supramentalised Psychic being is accepted as the permanent centre of living for reconciliation of Spirit with Matter and world transformation.

16,17,18: *The Gita* hints about the *Jivatma*’s relation with *Paramatma*,<sup>13</sup> *Jivatma*’s relation with *Para-prakriti*<sup>14</sup> and identifies heart centre as meeting ground of *Paramatma* and *Para-prakriti*. In integral Yoga how these three Divine unions are sufficiently developed and how complete union of *Paramatma* and *Paraprakriti* is experienced in the Psychic heart centre by calling down the dual Godheads?

Thus, through raising the above eighteen issues, we at *Sri Matriniketan Ashram* offer our life at the Feet of *the Divine Mother* and *Lord Sri Aurobindo* and pray to glimpse Their far greater Divinity and receive Their priceless Divine Grace.

OM TAT SAT

#### References:

- 1: The Mother's Agenda/ April 26, 1960,
- 2: CWSA/19/Essays on the Gita-562-63
- 3: The Gita-3.3,
- 4: "Happy the worlds that have not felt our (Spiritual) **fall**,  
Where Will is one with Truth and Good with Power;" Savitri-281,
- 5: "It is to stand back in oneself from the action and the modes and observe this unsteady flux as the Witness seated above the surge of the forces of Nature. He is one who watches but is impartial and indifferent, aloof from them on their own level and in his native posture high above them. As they rise and fall in their waves, the Witness looks, observes, but neither accepts nor for the moment interferes with their course. First there **must be** the freedom of the impersonal Witness; afterwards there can be the control of the Master, the *Ishwara*." CWSA/23/The Synthesis of Yoga-238,
- 6: "There is not one entity, either on the earth or again in the heaven among the Gods, that is not subject to the workings of these three *gunas*, born of nature." The Gita-18.40,
- 7: "(1) Ordinarily the supramental knowledge will be organised **first and with the most ease** in the processes of pure thought and knowledge, *jnana* , because here the human mind has already the upward tendency and is the most free. (2) **Next and with less ease** it will be organised in the processes of applied thought and knowledge because there the mind of man is at once most active and most bound and wedded to its inferior methods. (3) The last and **most difficult conquest**, because this is now to his mind a field of conjecture or a blank, will be the knowledge of the three times, *trikaladristi*." CWSA/24/The Synthesis of Yoga-839,
- 8: Savitri-584,
- 9: Savitri-585,
- 10: The Gita-7.1,
- 11: The Gita-8.27,
- 12: "All manifestation, *sthabarajangamam*, takes place by union between Field, Matter, *Kshetra* and Knower of the Field, Spirit, *Kshetrajna*." The Gita-13.27,
- 13: The Gita-15.7,
- 14: The Gita-7.5,

Sri Matriniketan Ashram,  
Managed by The Mother's International Centre Trust,  
Regd.No-146/24.11.97. Vill: Ramachandrapur, PO: Kukudakhandi-761100,  
Via: Brahmapur, Dist: Ganjam, State: Odisha, India  
<https://www.srimatriniketanashram.com/education>

# Rapport de l'Ashram de Sri Matriniketan - 2021

À l'occasion de sa 18e Journée de la Fondation,  
01.02.2021



«Parfois, pendant une seconde, je vois le Secret; il y a une ouverture, et à nouveau il se ferme. Puis, une fois de plus, il est dévoilé une seconde et j'en connais un peu plus. Hier, le Secret était là complètement clair, grand ouvert. Mais ce n'est pas quelque chose qui s'explique: les mots sont idiots, il faut l'expérimenter.

Sri Aurobindo parle de ce secret presque partout, en particulier dans ses Essais sur la Gita. Il nous dit que dans la Gita elle-même, on a des aperçus de cette chose qui est au-delà de l'impersonnel, au-delà même du personnel derrière l'impersonnel, au-delà du transcendant.

Eh bien, j'ai vu ce Secret - j'ai vu que le Suprême ne devient parfait que dans la matière terrestre, sur terre.»

La Mère

Édité par S.A. Maa Krishna  
Sri Matriniketan Ashram,

Géré par La Mother's International Center Trust,  
Regd.No-146 / 24.11.97. Vill: Ramachandrapur, PO: Kukudakhandi-761100,

Via: Brahmapur, Dist: Ganjam, Etat: Odisha, Inde  
<https://www.srimatriniketanashram.com/french-section>

# Rapport de l'Ashram de Sri Matriniketan - 2021

«Son influence (de la Gita) n'est pas simplement philosophique ou académique, mais immédiate et vivante, une influence à la fois pour la pensée et l'action, et ses idées sont en fait à l'œuvre comme un puissant facteur de formation dans la renaissance et le renouvellement d'une nation et d'une culture.»

Sri Aurobindo

En raison de la présence de Pandémie, il a été décidé de transformer fête de la fondation de l'Ashram en trois jours de camp de Yoga Sadhana, à partir du 1er février soir au 3 février soir afin qu'aucune concession ne soit faite à son objectif de descente de la Force Divine accumulée à travers quelques aspirations humaines.

Dans ce camp, les dix-huit questions soulevées par Arjuna dans le domaine de la guerre de Kurukshetra seront concentrées en plus du bref résumé sur le livre E Kindle 'La Bhagavad Gita et le Yoga Intégral' publié maintenant à l'occasion du 143e anniversaire de la naissance de la Mère, 21.02.2021. Ce rapport contient dix-huit questions soulevées en retraçant un chemin de Yoga intégral.

1: Seigneur, Tu as choisi Arjuna comme instrument approprié pour recevoir Ta Connaissance Suprême car il avait la foi, envers Ta manifestation Divine personnelle et il n'avait pas de carpes, *asuya*, envers les frères, *Vibhutis*, qui étaient devant ou loin devant lui dans la conscience. Alors, pour poursuivre le Yoga Intégral, quelle bonne qualité supplémentaire est nécessaire?

2: Le Seigneur propose à Arjuna de commencer le Yoga avec une double sincérité, *dvidha nistha*, celle de poursuivre simultanément le Karma et le Jnana Yoga. Le Yoga Intégral propose que cette position réduise la possibilité de chute spirituelle et insiste en outre sur la manière de développer une quadruple sincérité ou une sincérité intégrale.

3: Comment le Karma, le Jnana et le Bhakti Yoga peuvent-ils être entièrement réconciliés? Avant de réconcilier le triple Yoga, les deux doctrines proposent de réconcilier Karma et Jnana, Jnana et Bhakti et Bhakti et Karma Yoga par l'activation de la Volonté Divine, de la Connaissance et de l'Amour.

4: Le Seigneur explique à Arjuna la nature et les limites de trois modes de la nature, les *gunas*. Il propose une nouvelle méthode pour se libérer de l'esclavage de trois *gunas* dont l'influence limitante même les *Vibhutis* ne sont pas libres. Le Yoga Intégral reconnaît trois *gunas* comme trois nains et une triple chaîne dorée et

libérer un individu de leur influence est même une tâche difficile pour l'homme Supramental.

5: *La Gita* raconte de manière adéquate la 24 Nature et la hiérarchie d'Apara Prakriti. Maintenant, comment pouvons-nous connaître adéquatement la nature et la hiérarchie de Para Prakriti?

6: *La Gita* fait allusion à une transformation de la nature, *prakritijairmuktam*, mais ne l'explique pas de manière détaillée. Comment et par quelles étapes la transformation la plus difficile peut-elle être affectée?

7: *La Gita* décrit de manière adéquate la nature du travail non divin de trois gunas. Comment pouvons-nous connaître adéquatement la nature et la hiérarchie du travail divin?

8: Comment les œuvres de toutes les vies peuvent-elles devenir une transaction entre l'Ame et la Nature ou une transaction entre des Soi décuplés et des Gaines décuplées, *Koshas*?

9: Comment le fossé entre eux peut-il être comblé par le mouvement de la conscience? Le gouffre le plus crucial est identifié comme la frontière de la gaine du subconscient et de l'inconscient où *Savitri* a perdu *Satyavan* pendant une brève période tout en voyageant avec la Mort. En raison de ce gouffre, «Ses yeux avaient perdu leur *Satyavan* lumineux» ou «L'âme de la bien-aimée ne se voit plus».

10: Le Seigneur a fait allusion à l'immortalité de l'âme. Comment cette immortalité de l'Ame de cette vie peut-elle être étendue à l'immortalité de la Nature dans toute vie?

11: Comment peut-on savoir que la Bhakti, qui est identifiée comme le plus grand élément du Yoga et comment peut-elle être offerte à l'*Avatara* externe? L'activation de la Conscience *Purushottama* à travers la *Bhakti* intégrale est plus grande que le Soi mutable et immuable.

12: Quel est le dernier secret de la perfection de l'âme? Comment pouvons-nous nous unir intégralement à toi, *samagram mam*, dans toute vie, *sarvesu kalesu yogayukto*?

13: *La Gita* laisse entendre que toute manifestation, *sthabarajangamam*, est le résultat de l'union entre l'Esprit, *Kshetrajna* et la Matière, *Kshetra*. Cette théorie de la manifestation divine est étendue dans le Yoga intégral en tant qu'union entre les Soi décuple et les Gaines respectives décuplées, *Koshas*. Comment pouvons-nous activer les Soi décuple?

14: Comment l'Esprit peut-il posséder la matière? Ou comment la vraie relation entre le triple réseau de physique-vital, mental et spirituel peut être établie?

15: La Gita identifie Akshara Purusha / être spirituel plus grand et plus puissant que le Kshara Purusha / l'être psychique et Uttama Purusha / être supramental comme plus puissant et plus parfait que l'Akshara Purusha / être spirituel et un chercheur traditionnel préfère vivre dans le centre supramental comme un passage pour l'extinction finale dans *Param Dham*. Le Yoga Intégral donne plus d'importance à l'être psychique dans le centre du cœur et se concentre pour le perfectionner par sa Spiritualisation et Supramentalisation et un être Psychique Supramentalisé est accepté comme le centre permanent de vie pour la réconciliation de l'Esprit avec la Matière et la transformation du monde.

16,17,18: *La Gita* fait allusion à la relation de *Jivatma* avec *Paramatma*, La relation de *Jivatma* avec *Para-prakriti* et identifie le centre du cœur comme lieu de rencontre de *Paramatma* et de *Para-prakriti*. Dans le Yoga intégral, comment ces trois unions divines sont-elles suffisamment développées et comment l'union complète de *Paramatma* et *Paraprakriti* est-elle expérimentée dans le centre du cœur psychique en invoquant les doubles divinités?

Ainsi, en soulevant les dix-huit questions ci-dessus, nous, à *Sri Matriniketan Ashram*, offrons notre vie aux Pieds de *la Mère* Divine et du Seigneur *Sri Aurobindo* et prions pour entrevoir leur bien plus grande Divinité et recevoir leur grâce divine inestimable.

**Victoire de la Mère Divine**

Sri Matriniketan Ashram,  
Géré par La Mother's International Center Trust,  
Regd.No-146 / 24.11.97. Vill: Ramachandrapur, PO: Kukudakhandi-761100,  
Via: Brahmapur, Dist: Ganjam, Etat: Odisha, Inde  
<https://www.srimatriniketanashram.com/french-section>



# ଶ୍ରୀ ମାତୃନିକେତନ ଆଶ୍ରମ ବିବୃତି-୨୦୨୧

ଏହାର ଅଷ୍ଟାଦଶ ପ୍ରତିଷ୍ଠା ଦିବସ ଉପଲକ୍ଷେ, ୦୧.୦୨.୨୦୨୧



“ବେଳେବେଳେ, ଗୋଟିଏ ମୁହୂର୍ତ୍ତପାଇଁ ମୁଁ ଏକ ରହସ୍ୟକୁ ଆବିଷ୍କାର କରେ; ଏକ ଦ୍ଵାର ଖୋଲିହୋଇଯାଏ ଏବଂ ପୁଣି ବନ୍ଦ ହୋଇଯାଏ। ତାପରେ ପୁଣି ଆଉଥରେ ଦ୍ଵାରଟି ମୁହୂର୍ତ୍ତକପାଇଁ ଖୋଲିହୋଇଯାଏ ଏବଂ ମୁଁ ଏହି ରହସ୍ୟ ବିଷୟରେ ଆଉକିଛି ଅଧିକ ଜାଣିପାରେ। ଗତକାଳି ଏହି ରହସ୍ୟଟି ଅତି ପ୍ରସାରିତ ଭାବରେ, ସଂପୂର୍ଣ୍ଣ ସ୍ଵଚ୍ଛ ଭାବରେ ଦୃଶ୍ୟମାନ ହେଲା। କିନ୍ତୁ ଏହାକୁ ବର୍ଣ୍ଣନା କରିହେବ ନାହିଁ: ଶବ୍ଦଗୁଡ଼ିକ ଅତି ମୁଖ୍ୟ, ଏହାକୁ ଉପଲବ୍ଧି କରିହେବ।

ଶ୍ରୀ ଅରବିନ୍ଦ ପ୍ରାୟ ସବୁ ସ୍ଥାନରେ ଏ ବିଷୟରେ ବର୍ଣ୍ଣନା କରିଛନ୍ତି, ସ୍ଵତନ୍ତ୍ରଭାବରେ ‘ଗୀତା ନିବନ୍ଧମାଳା’ ପୁସ୍ତକରେ। ସେ ଆମକୁ କହୁଛନ୍ତି ଯେ ଗୀତା ଶାସ୍ତ୍ରରେ ଜଣେ ଏହି ଅତିମାନସ ରହସ୍ୟର ଏକ ଝଲକ ପାଏ ଯାହାକି ବ୍ୟକ୍ତ, ଅବ୍ୟକ୍ତ ଏବଂ ବିଶ୍ଵାତୀତର ବସ୍ତୁ ଉର୍ଦ୍ଧ୍ଵରେ।” ଶ୍ରୀ ମା’

ସମ୍ପାଦକ: ଏସ. ଏ. ମା କ୍ରୀଷ୍ଣା,

ଶ୍ରୀ ମାତୃନିକେତନ ଆଶ୍ରମ ଶ୍ରୀ ଅରବିନ୍ଦକେନ୍ଦ୍ର,

Managed by The Mother’s International Centre Trust,

Regd.No-146/24.11.97. ଗ୍ରାମ: ରାମଚନ୍ଦ୍ରପୁର, ସା: କୁକୁଡାଖଣ୍ଡି-୭୬୧୧୦୦

Via: ବ୍ରହ୍ମପୁର, ଜିଲ୍ଲା: ଗଞ୍ଜାମ, ଓଡ଼ିଶା, ଭାରତ

# ଶ୍ରୀ ମାତୃନିକେତନ ଆଶ୍ରମ ବିବୃତି-୨୦୨୧

“ଭଗବଦ୍ ଗୀତାର ପ୍ରଭାବ କେବଳ ଏକ ସାଧାରଣ ଦାର୍ଶନିକ କିମ୍ବା ଏକ ଶିକ୍ଷାଗତ ପ୍ରଭାବ ନୁହେଁ କିନ୍ତୁ ଏହା ଏକ ଜୀବନ୍ତ ଏବଂ ସମୟାନୁବର୍ତ୍ତୀ ପ୍ରକାଶନ, କର୍ମ ଏବଂ ଚିନ୍ତନର ଏକ ଆଧ୍ୟାତ୍ମିକ ପ୍ରଭାବ, ଏବଂ ଏହାର ଚିନ୍ତାଧାରାରେ ଥିବା ଦିବ୍ୟ ଉପସ୍ଥିତି ଦେଶ ଏବଂ ସଂସ୍କୃତିକୁ ପୁନର୍ଗଠନ ଏବଂ ପୁନରୁଦ୍ଧାର କରିବାରେ ସମର୍ଥୀ।”

ଶ୍ରୀ ଅରବିନ୍ଦ

ମହାମାରୀରପ୍ରଭାବ ଯୋଗୁଁ ଆଶ୍ରମର ପ୍ରତିଷ୍ଠା ଦିବସକୁ ତ୍ରିଦିବସୀୟ ଯୋଗ ସାଧନା ଶିବିରରେ ରୂପାୟନ କରିବାର ସିଦ୍ଧାନ୍ତ ନିଆଯାଇଛି, ଯାହାକି ଫେବୃଆରୀ ୧ ତାରିଖ ସନ୍ଧ୍ୟାରୁ ୩ ତାରିଖ ସନ୍ଧ୍ୟା ପର୍ଯ୍ୟନ୍ତ ଅନୁଷ୍ଠିତ ହେବ। ଏହା ଦ୍ଵାରା ଆଶ୍ରମର ଲକ୍ଷ୍ୟ ଦିବ୍ୟ ଶକ୍ତିର ଅବତରଣ ଏବଂ ଏହାର ସଂରକ୍ଷଣ କ୍ଷତିତ ଆତ୍ମାମାନଙ୍କର ସାମୁହିକ ଆତ୍ମହା ଦ୍ଵାରା ସମ୍ଭବ।

ଏହି ଶିବିରରେ କୁରୁକ୍ଷେତ୍ର ମହାସମରରେ ଅର୍ଜୁନଙ୍କଦ୍ଵାରା ଉତ୍ଥାପିତ ୧୮ ଟି ପ୍ରଶ୍ନକୁ ନେଇ ସଙ୍କେହିତ ହେବା ସହିତ ବର୍ତ୍ତମାନ ଶ୍ରୀ ମାଙ୍କ ୧୪୩ ତମ ଜନ୍ମ ଜୟନ୍ତୀ, ୨୧.୦୨.୨୦୨୧ ଉପଲକ୍ଷେ ପ୍ରକାଶିତ *e-kindle* ଶ୍ରୀମଦ୍ ଭଗବତ୍ ଗୀତା ଏବଂ ପୂର୍ଣ୍ଣ ଯୋଗ’ ପୁସ୍ତକର ସଂକ୍ଷିପ୍ତ ଆଲୋଚନା ହେବ। ଏହି ଆଶ୍ରମ ବିବୃତିରେ ପୂର୍ଣ୍ଣାଙ୍ଗ ଯୋଗର ପଥ ଅନୁସନ୍ଧାନର ୧୮ ଟି ଜିଜ୍ଞାସା ଉପସ୍ଥାପନ କରାଯାଇଛି।

୧) ହେ ପ୍ରଭୁ, ଆପଣ ପୁରୁଷୋତ୍ତମ କିମ୍ବା ଅତିମାନସ ଜଗତର ପରମ ଜ୍ଞାନ ଅର୍ଜୁନଙ୍କୁ ଦେବାନିମନ୍ତେ ଯୋଗ୍ୟ ଯନ୍ତ୍ର ଭାବରେ ବାଛିଥିଲେ କାରଣ ଅର୍ଜୁନଙ୍କର ଆପଣଙ୍କର ବ୍ୟକ୍ତିଗତ ଦିବ୍ୟ ଅଭିବ୍ୟକ୍ତି ଉପରେ ପୂର୍ଣ୍ଣ ଭରସା ଓ ବିଶ୍ଵାସ ଥିଲା ଯାହାକୁ ଆମେ ଶ୍ରଦ୍ଧା ବୋଲି ବିଚାରୁ ଏବଂ ତାଙ୍କର ଆଗରେ ଚାଲୁଥିବା ଭ୍ରାତୃ ଆତ୍ମା କିମ୍ବା ବିଭୂତି ମାନଙ୍କପ୍ରତି କୌଣସି ସଂକୀର୍ଣ୍ଣ ଅସୁୟା ଏବଂ ଈର୍ଷା ଭାବ ନଥିଲା। ତେଣୁ ହେ ପ୍ରଭୁ, ପୂର୍ଣ୍ଣ ଯୋଗର ସାଧନା ନିମନ୍ତେ ଆଉ କଣ ଅଧିକ ଯୋଗ୍ୟତା ଆବଶ୍ୟକ ?

୨) ଅର୍ଜୁନଙ୍କୁ ପ୍ରଭୁ କର୍ମ ଓ ଜ୍ଞାନ ଯୋଗର ଦ୍ଵିବିଧ ନିଷ୍ଠା ବିଷୟରେ ସଚେତନ କରାଇ ଯୋଗ ଆରମ୍ଭ କରିବାକୁ ନିର୍ଦ୍ଦେଶ ଦେଇଥିଲେ। ଏହି ଦୁଇଟି ପଥ ଦ୍ଵାରା ଯୋଗ ଆରମ୍ଭ କଲେ ଆଧ୍ୟାତ୍ମିକ ପତନର ସମ୍ଭାବନା ରହେନାହିଁ ବୋଲି ପୂର୍ଣ୍ଣ ଯୋଗର ଶାସ୍ତ୍ରରେ ନିର୍ଦ୍ଦେଶ ରହିଛି। ପୂର୍ଣ୍ଣ ଯୋଗର ସାଧନା ନିମନ୍ତେ ଆମେ କିପରି ଚତୁର୍ବିଧ ନିଷ୍ଠା କିମ୍ବା ପୂର୍ଣ୍ଣାଙ୍ଗ ନିଷ୍ଠା ବିକଶିତ କରିପାରିବା ?

୩) କିପରି କର୍ମ, ଜ୍ଞାନ, ଏବଂ ଭକ୍ତି ଯୋଗକୁ ସାମଗ୍ରିକ ଭାବରେ ଯୋଡ଼ି ହେବ? ଉଭୟ ଶାସ୍ତ୍ରରେ ଏହି ତିନୋଟି ଯୋଗର ସମନ୍ୱୟ ପୂର୍ବରୁ କର୍ମ ଓ ଜ୍ଞାନର ସମନ୍ୱୟ, ଜ୍ଞାନ ଓ ଭକ୍ତିର ସମନ୍ୱୟ ଏବଂ ଭକ୍ତି ଓ କର୍ମର ସମନ୍ୱୟ କରିବାକୁ ନିର୍ଦ୍ଦେଶ ରହିଛି।

୪) ପ୍ରଭୁ ଅର୍ଜୁନଙ୍କୁ ତିନି ଗୁଣର ସୀମିତତା ଓ ନିମ୍ନ ପ୍ରକୃତି ବିଷୟରେ ସୂଚନା ଦେଇଛନ୍ତି। ଏହାର ପ୍ରଭାବରୁ ମୁକ୍ତ ହେବାନିମନ୍ତେ ପ୍ରଭୁ ଏକ ନୂଆ ଆତ୍ମ-ଶୃଙ୍ଖଳା ବିଷୟରେ ସୂଚନା ଦେଇଛନ୍ତି, ଯାହାର ସଂକୀର୍ଣ୍ଣ ପ୍ରଭାବରୁ ଏପରିକି ବିଭୂତିମାନେ ମଧ୍ୟ ମୁକ୍ତ ହୁଅନ୍ତି। ପୂର୍ଣ୍ଣ ଯୋଗ ତିନି ଗୁଣକୁ ତିନି ବାମନ କିମ୍ବା ତିନି ସ୍ୱର୍ଣ୍ଣାଭ ଶିକୁଳା ଭାବରେ ଗ୍ରହଣ କରେ ଏବଂ ଏହାର ଲୌହ ନିୟମ ଭିତରୁ ମୁକୁଳିବା ଏପରିକି ଅତିମାନବ ନିମନ୍ତେ ମଧ୍ୟ ଏକ ଦୁରୁହ ବ୍ୟାପାର।

୫) ଭଗବଦ୍ ଗୀତାରେ ଅପରାପ୍ରକୃତିର ସୋପାନ ଶ୍ରେଣୀ ସକଳ ଓ ୨୪ ତତ୍ତ୍ୱର ଯଥେଷ୍ଟ ବର୍ଣ୍ଣନା ରହିଛି। ବର୍ତ୍ତମାନ ଆମେ କିପରି ପରାପ୍ରକୃତିର ଚେତନାର ଶ୍ରେଣୀ ସକଳର ବିଷୟରେ ଯଥେଷ୍ଟ ଭାବରେ ଜାଣିପାରିବୁ?

୬) ଗୀତାରେ ପ୍ରକୃତିର ରୂପାନ୍ତର ବିଷୟରେ ସୂଚନା ଦିଆଯାଇଛି, 'ପ୍ରକୃତିଜୈର୍ମୁକ୍ତମ', କିନ୍ତୁ ଏହା ବିଷୟରେ ଯଥେଷ୍ଟ ବର୍ଣ୍ଣନା ଦିଆଯାଇନାହିଁ। କିପରି ଏବଂ କେଉଁ ପଦ୍ଧତିରେ ସବୁଠୁ କଷ୍ଟ ରୂପାନ୍ତର ହାସଲ କରାଯାଇପାରିବ?

୭) ଗୀତାରେ ତିନି ଗୁଣର ଅଦିବ୍ୟ କର୍ମ ବିଷୟରେ ଯଥେଷ୍ଟ ବର୍ଣ୍ଣନା ହୋଇଛି। ତେବେ ଦିବ୍ୟ କର୍ମର ସୋପାନ ସକଳ ଏବଂ ପ୍ରକୃତି ବିଷୟରେ ଆମେ କିପରି ଯଥେଷ୍ଟ ଭାବରେ ଜାଣି ପାରିବା?

୮) ସମଗ୍ର ଅନନ୍ତ ଜୀବନ କିପରି ଆତ୍ମା ଓ ପ୍ରକୃତି ମଧ୍ୟରେ ସଠିକ୍ ଆଦାନ ପ୍ରଦାନ କରି ହେବ କିମ୍ବା କିପରି ଦଶ ଆତ୍ମା ଓ ଦଶ କୋଷ ମଧ୍ୟରେ ଚେତନାକୁ ଗତିଶୀଳ କରେଇହେବ?

୯) ଦଶ ଆତ୍ମା ଓ ଦଶ କୋଷ ମଧ୍ୟରେ ଥିବା ଫାଟକୁ କିପରି ଚେତନାକୁ ଗତିଶୀଳକରାଇ ଯୋଡ଼ି ହେବ? ଅତ୍ୟନ୍ତ ସଂବେଦନଶୀଳ ଫାଟଟି ନିଶ୍ଚେତନା ଓ ଅବଚେତନର ସୀମାରେଖା ମଧ୍ୟରେ ଅବସ୍ଥିତ ଯେଉଁଠାରେ ସାବିତ୍ରୀ ଯମଲୋକରେ କିଛି ସମୟ ପାଇଁ ସତ୍ୟବାନଙ୍କୁ ହରେଇଥିଲେ। ଏହି ଫାଟ ଯୋଗୁଁ “ସାବିତ୍ରୀଙ୍କ ଚକ୍ଷୁ ସତ୍ୟବାନଙ୍କ ଆତ୍ମାର ପ୍ରକ୍ୱଳିତ ଉପସ୍ଥିତିକୁ ହରାଇଥିଲା” କିମ୍ବା “ପରମ ପ୍ରେମିକ ସତ୍ୟବାନଙ୍କର ଆତ୍ମା ଆଉ ଦୃଶ୍ୟମାନ ହେଲା ନାହିଁ” ଏହି ଫାଟକୁ ଯୋଡ଼ିବା ହେଉଛି ଅମରତ୍ୱର ଚାବିକାଠି।

୧୦) ଗୀତାରେ ପ୍ରଭୁ ଆତ୍ମାର ଅମରତ୍ୱକୁ ଏହି ଗୋଟିଏ ଜୀବନରେ ପ୍ରାପ୍ତ ହେବାର ସୂଚନା ଦେଇଛନ୍ତି। କିପରି ଆତ୍ମାର ଏହି ଅମରତ୍ୱ ପୂର୍ଣ୍ଣ ଯୋଗରେ ପ୍ରକୃତିର ଅମରତ୍ୱକୁ ପରିବର୍ଦ୍ଧିତ ହୋଇପାରିବ ସମଗ୍ର ଅନନ୍ତ ଜୀବନର ପରିସର ମଧ୍ୟରେ?

୧୧) କିପରି ଜଣେ ସେହି ଭକ୍ତିକୁ ଜାଣିପାରିବ ଯାହାକି ଯୋଗର ଶ୍ରେଷ୍ଠ ଅଙ୍ଗ ଏବଂ ଏହି ଭକ୍ତିକୁ କିପରି ବାହ୍ୟ ଅବତାରଙ୍କୁ ଅର୍ପଣ କରିହେବ? ପୂର୍ଣ୍ଣାଙ୍ଗ ଭକ୍ତି ଯୋଗ ଦ୍ୱାରା ପୁରୁଷୋତ୍ତମ ଚେତନାକୁ ଗତିଶୀଳ

କରେଇବା ସମ୍ଭବ ଯାହାକି ପରିବର୍ତ୍ତନଶୀଳ କ୍ଷର ପୁରୁଷ ଓ ଅପରିବର୍ତ୍ତନୀୟ ଅକ୍ଷର ପୁରୁଷ ଠାରୁ ଶ୍ରେଷ୍ଠ।

୧୨) ଆତ୍ମପରିପୂର୍ଣ୍ଣତାର ଅନ୍ତିମ ରହସ୍ୟ କଣ? ଆମେ କିପରି ପରମଙ୍କ ସହିତ ସାମଗ୍ରିକ ଭାବରେ ଏକୀଭୂତ ହୋଇପାରିବା, 'samagram mam', ସମଗ୍ର ଅନନ୍ତ ଜୀବନର ପରିସର ମଧ୍ୟରେ, 'ସର୍ବେଷୁ କାଳେଷୁ ଯୋଗୋ ଯୁକ୍ତୋ'।

୧୩) ଗୀତାର ଦର୍ଶନ ହେଲା ସବୁ ସୃଷ୍ଟି ଓ ପ୍ରକାଶ ହେଉଛି ଆତ୍ମା ଓ ଜଡ଼ର ମିଳନରୁ ଜନ୍ମ ନିଏ। ପୂର୍ଣ୍ଣ ଯୋଗର ଦିବ୍ୟ ସୃଷ୍ଟି ଦଶ ଆତ୍ମା ଓ ଦଶ କୋଷର ମିଳନ ଦ୍ଵାରା ସମ୍ଭବ। କିପରି ଏହି ଦଶ ଆତ୍ମାର ଉନ୍ନୋତନ ସମ୍ଭବ ?

୧୪) କିପରି ଆତ୍ମା ଜଡ଼କୁ କବଳାକୃତ କରିପାରିବ? କିମ୍ବା କିପରି ଦେହ-ପ୍ରାଣ, ମନ ଓ ଆତ୍ମା ମଧ୍ୟରେ ସଠିକ ସମ୍ପର୍କ ପ୍ରତିଷ୍ଠା ହୋଇପାରିବ?

୧୫) ଗୀତାର ଦର୍ଶନ ଅନୁସାରେ ଅକ୍ଷର ପୁରୁଷ/ଆଧ୍ୟାତ୍ମିକ ପୁରୁଷ ହେଉଛି କ୍ଷର ପୁରୁଷ/ଚୈତ୍ୟ ପୁରୁଷ ଠାରୁ ଅଧିକ ଶକ୍ତିଶାଳୀ ଏବଂ ଉତ୍ତମ ପୁରୁଷ/ଅତିମାନସ ପୁରୁଷ ଅକ୍ଷର ପୁରୁଷ/ଆଧ୍ୟାତ୍ମିକ ପୁରୁଷଠାରୁ ଅଧିକ ଶକ୍ତିଶାଳୀ ଓ ଅଧିକ ପରିପୂର୍ଣ୍ଣ। ଜଣେ ପାରମ୍ପରିକ ଯୋଗ ଅଦ୍ଵେଷୁ ପରମଧାମକୁ ପ୍ରତ୍ୟାବର୍ତ୍ତନ ନିମନ୍ତେ ପୁରୁଷୋତ୍ତମ କେନ୍ଦ୍ରରେ ବାସକରିବାକୁ ଅଗ୍ରାଧିକାର ଦେଇଥାଏ। ପୂର୍ଣ୍ଣ ଯୋଗ ହୃଦୟ କେନ୍ଦ୍ର ଚୈତ୍ୟ ପୁରୁଷକୁ ଅଧିକ ଗୁରୁତ୍ଵ ଦିଏ ଏବଂ ଏହାର ପରିପୂର୍ଣ୍ଣତା ଆଧ୍ୟାତ୍ମିକରଣ ଓ ଅତିମାନସିକରଣ ଦ୍ଵାରା ସମ୍ଭବ। ଚୈତ୍ୟ ପୁରୁଷଙ୍କ ଅତିମାନସିକରଣ ହେଉଛି ଜଡ଼ ଓ ଆତ୍ମାକୁ ଯୋଡ଼ିବାର ସର୍ବୋତ୍ତମ କେନ୍ଦ୍ର ଏବଂ ବିଶ୍ଵ ରୂପାନ୍ତର ପ୍ରକ୍ରିୟାର ଉତ୍ସ।

୧୬, ୧୭, ୧୮) ଗୀତାରେ ଜୀବାତ୍ମା ସହିତ ପରମାତ୍ମାଙ୍କ ସମ୍ପର୍କ ଏବଂ ଜୀବାତ୍ମା ସହିତ ପରାପ୍ରକୃତିଙ୍କ ସମ୍ପର୍କ ବିଷୟରେ ସୂଚନା ଦିଆଯାଇଛି ଏବଂ ହୃଦୟ କେନ୍ଦ୍ରକୁ ପରମାତ୍ମା ଓ ପରାପ୍ରକୃତିଙ୍କ ମିଳନର କ୍ଷେତ୍ର ଭାବରେ ଚିହ୍ନଟ କରାଯାଇଛି। ଏହି ତ୍ରିବିଧ ଦିବ୍ୟ ମିଳନ କିପରି ପୂର୍ଣ୍ଣ ଯୋଗରେ ଯଥେଷ୍ଟ ପରିପକ୍ୱତା ଲାଭ କରିଛି ଏବଂ ହୃଦୟ କେନ୍ଦ୍ରକୁ ଦୈତ୍ୟ ଭଗବାନଙ୍କୁ ଆବାହନ କରି କିପରି ପରମାତ୍ମା ଓ ପରାପ୍ରକୃତିଙ୍କ ପୂର୍ଣ୍ଣାଙ୍ଗ ମିଳନକୁ ଅନୁଭବ କରିହେବ?

ଏହିପରି ଭାବରେ ଉପରୋକ୍ତ ଅଠରଟି ପ୍ରଶ୍ନାବଳୀ ଉପରେ ଏକାଗ୍ର ହୋଇ ଆମେ ଶ୍ରୀ ମାତୃନିକେତନ ଆଶ୍ରମରେ ଦିବ୍ୟ ଜନନୀ ଶ୍ରୀ ମା ଓ ପରମ ପ୍ରଭୁ ଶ୍ରୀ ଅରବିନ୍ଦଙ୍କ ପାଦ ପଦ୍ମରେ ଆମର ସମଗ୍ର ଅନନ୍ତ ଜୀବନକୁ ଅର୍ପଣ କରୁଛୁ ଏବଂ ତାଙ୍କର ବିଶାଳ ଦିବ୍ୟତାର ଏକ ଝଲକ ପାଇବା ପାଇଁ ପ୍ରାର୍ଥନା କରୁଛୁ ଏବଂ ତାଙ୍କର ଅମୂଲ୍ୟ ଦିବ୍ୟ କୃପା ଲାଭ କରିବାପାଇଁ ଆତ୍ମହତା କରୁଛୁ।

ଓଂ ଚତ୍ ସତ୍

ଶ୍ରୀ ମାତୃନିକେତନ ଆଶ୍ରମ ଶ୍ରୀ ଅରବିନ୍ଦକେନ୍ଦ୍ର,  
Managed by The Mother's International Centre Trust,  
Regd.No-146/24.11.97. ଗ୍ରାମ: ରାମଚନ୍ଦ୍ରପୁର, ସା: କୁକୁଡ଼ାଖଣ୍ଡି-୭୬୧୧୦୦  
Via: ବ୍ରହ୍ମପୁର, ଜିଲ୍ଲା: ଗଞ୍ଜାମ, ଓଡ଼ିଶା, ଭାରତ  
<https://www.srimatriniketanashram.com/odia-section>